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اقتصاد  کلیدی  نهادهای  با حضور  اینوکس،  کیش  نمایشگاه 
کشور، فرصتی منحصر به فرد برای هم افزایی و رفع موانع توسعه 
اقتصادی فراهم کرده است. این رویداد بستری برای گفتگو، ارائه 
طرح های توسعه ای و هماهنگی میان بازیگران اصلی اقتصاد کشور 

است.
از شهر  به نقل  اینوکس و  به گزارش دبیرخانه رویداد کیش 
بورس، سیاوش وکیلی، کارشناس بازار سرمایه، درباره نمایشگاه 
دارای  امسال،  نمایشگاه  داشت:  اظهار  امسال  اینوکس  کیش 
چند ویژگی است که یکی از ویژگی های آن این است که برخلاف 
نمایشگاه های دیگر که مخاطب عمومی دارند به جهت لوکیشن و 
زمان خاص مربوط به شرکت های حقوقی و دست اندرکاران بازار 
سرمایه در طیف های مختلف است. وی ادامه داد: چه از طیف 

نهاد رگلاتور، چه از طیف نهادِ بازار پول و چه از طیفِ نهاد بازار 
سرمایه فرصت محدود چند روزه ای فراهم شده است تا این سه 
ضلع از بازیگران در کنار شرکت های بیمه، که عمدتا اقتصاد کشور 
را تشکیل می دهند؛ گرد هم آمده و نسبت به هماهنگی های لازم 

و رفع و رجوع احتمالی موانع توسعه اقتصاد کشور رایزنی کنند.
معاون اجرایی کانون نهادهای سرمایه گذاری با بیان اینکه کیش 
اینوکس را می شود در سطح نهادهای حرفه ای دانست، گفت: 
اگرچه ممنوعیتی برای حضور آحاد مردم در این نمایشگاه وجود 
ندارد اما طیفی از نهادهای کوچک و سایر شرکت هایی که مقداری 
تولیدات و خدماتی را می خواهند ارائه دهند که از مسیر نهادهای 
مالی و شرکت های فعال در بازار بیمه می گذرد می توانند در این 
نمایشگاه، ظرفیت ها وپتانسیل های این بازار را سنجیده و طرح های 

پیشنهادی یا توسعه ای خودشان را پایه گذاری کنند. وی ادامه 
داد: یکی دیگر از ویژگی های این نمایشگاه، امکان ملاقات رو در 
رو و بدون واسطه مدیران ارشد این سه ضلع اقتصاد کشور است. 
ویژگی آخر این نمایشگاه هم جلسات و نشست های تخصصی-

که  است  نمایشگاه  شروع  از  قبل  ساعات  در  نمایشگاه  جنبی 
تجربیات گذشته هم نشان داده جایگاه خاصی را کیش اینوکس 
دست و پا کرده و در سطح بالایی این نشست ها انجام می شود. این 
کارشناس بازار سرمایه یادآور شد: متولی این نمایشگاه به صورت 
حرفه ای و با برنامه ریزی حداقل یک ساله این فرصت را فراهم 
می کند تا برخی سرفصل ها و عناوین مهم درگیر در اقتصاد کشور 
را برنامه ریزی کند تا در آن نشست در معرض پیشنهاد و انتقاد 

کارشناسان، تحلیل گران و مدیران کلیدی این سه بازار قرار دهد.

کیش اینوکس فرصتی برای رفع موانع توسعه اقتصادی استمعاون اجرایی کانون نهادهای سرمایه گذاری:

اخبار

با حضور مشاور وزیر اقتصاد و رئیس هیئت 
مدیره بانک سپه

مراسم اجرای پویش مهر بانک سپه 
در استان تهران برگزار شد

مراسم ارسال بسته های لوازم التحریر اهدایی 
بانک سپه به دانش آموزان مناطق کم برخوردار 
استان تهران در قالب طرح پویش مهر سپه با 
حضور حجت الاسلام والمسلمین لطف الله ثقفی 
مشاور امور ایثارگران وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و دکتر خسرو فرحی رئیس هیئت مدیره بانک 

سپه برگزار شد.
مراسم ارسال بسته های لوازم التحریر اهدایی 
بانک سپه به دانش آموزان مناطق کم برخوردار 
استان تهران در قالب طرح پویش مهر سپه با 
حضور حجت الاسلام والمسلمین لطف الله ثقفی 
مشاور امور ایثارگران وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و دکتر خسرو فرحی رئیس هیئت مدیره بانک 

سپه برگزار شد.
سپه،  بانک  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
امور  مشاور  ثقفی  والمسلمین  حجت الاسلام 
این  در  و دارایی  اقتصادی  امور  وزیر  ایثارگران 
مراسم گفت: فعالیتهای گسترده بانک سپه در 
راستای ترویج ارزش های اخلاقی و ولایی و ایفای 

مسئولیت های اجتماعی شایان تقدیر است.
نیازمندان  به  کمک  اهمیت  بر  تاکید  با  وی 
گفت: کمک به نیازمندان سیره امامان معصوم 
سنوات گذشته فعالیتهای گسترده ای در کمک 
به اقشار مختلف مردم به ویژه نیازمندان داشته 

است.
دکترخسرو فرحی رئیس هیئت مدیره بانک 
سپه نیز در این مراسم بر نگاه ویژه بانک  سپه در 

ایفای مسئولیت های اجتماعی تاکید کرد.
رئیس هیئت مدیره بانک سپه با تشریح برخی 
از اقدامات این بانک در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی گفت: با آغاز سال تحصیلی جدید و به 
همت اداره کل روابط عمومی و حوزه مقاومت 
لوازم  بسته  7 هزار  سپه  بانک  شهدای  بسیج 
التحریر برای دانش آموزان مناطق کم برخوردار 
کشور تدارک دیده شد و  اجرای این پویش در 
استان تهران با ارسال 3 هزار بسته لوازم التحریر 

انجام شد.
مهر،  پویش  طرح  در  است،  ذکر  به  لازم 
بانک سپه با اختصاص 70 میلیارد ریال بودجه، 
ملزومات تحصیلی و لوازم التحریر 7 هزار دانش 
آموز کم برخوردار را در سراسر کشور تامین کرد.

پذیرندگان برتر تیر و مرداد ماه 
طرح "پذیرنده شو" بانک رفاه 

کارگران مشخص شدند

فروشگاهی  پایانه های  برتر  پذیرندگان 
 )IPG( اینترنتی  پرداخت  درگاه های  و   )POS(
مشارکت کننده در طرح "پذیرنده شو" بانک رفاه 
کارگران در تیر و مرداد ماه سال جاری مشخص 

شدند.
کارگران،  رفاه  عمومی بانک  روابط  گزارش  به 
مدیریت های  توسط  برتر  پذیرندگان  فهرست 
پیامک،  ارسال  طریق  از  بانک  این  شعب 
مذاکره تلفنی، دعوت به حضور در شعبه و... 

اطلاع رسانی خواهد شد. 
بر اساس این گزارش، تسهیلات این طرح در 
"ویژه  "عمومی"،  اعتباری  بسته  سه  قالب 
جدید  پذیرندگان  "ویژه  و  برتر"  پذیرندگان 
شده  طراحی  اینترنتی"  پرداخت  درگاه های 
است و تسهیلات قابل اعطاء به پذیرندگان برتر 
حداکثر تا 6 ماه پس از اعلام اسامی و در صورتی 
که پذیرندگان برای دریافت آن به شعبه مراجعه 
و تشکیل پرونده دهند قابل پرداخت خواهد بود. 
شایان ذکر است، تمامی اشخاص حقیقی و 
حقوقی پذیرنده پایانه ها و درگاه های این بانک 
آنها  منصوب  پایانه های  به  متصل  که حساب 
سپرده  یا  جاری  قرض الحسنه  حساب  نوع  از 
سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی باشد، مشمولان 

این طرح را تشکیل می دهند.  
اعتباری  بسته  قالب  در  این طرح  تسهیلات 
"عمومی" تا سقف 35 میلیارد ریال بر اساس 
میانگین ایجادی )2 الی 6 ماه( در حساب های 
سپرده قرض الحسنه جاری/ سپرده سرمایه گذاری 
کوتاه مدت متصل به پایانه، با بازپرداخت 6 الی 

36 ماه پرداخت می شود. 
پذیرندگان برتر نیز با کسب امتیازهای لازم در 
فروشگاهی  پایانه های  برتر  پذیرنده  شمار 250 
پرداخت  درگاه های  برتر  پذیرنده  و 50   )POS(
اینترنتی )IPG( قرار گرفته و می توانند در قالب 
بسته اعتباری "ویژه پذیرندگان برتر" بر اساس 
تسهیلات  از  ایجادی  میانگین حساب  ضرایب 
تجاری تا سقف 35 میلیارد ریال بهره مند شوند. 

"ویژه  اعتباری  بسته  قالب  در  تسهیلات 
اینترنتی"  پذیرندگان جدید درگاه های پرداخت 
نیز برحسب مبلغ تراکنش پایانه یا پایانه ها تا 
جدید  پذیرندگان  به  ریال  میلیارد   200 سقف 

واجد شرایط پرداخت می شود. 
شایان ذکر است، بر اساس این طرح پرداخت 
تسهیلات خرد )غیرتجاری( به اشخاص حقیقی 
کارکنان اشخاص حقیقی / حقوقی و بستگان 
درجه یک اشخاص حقیقی )پدر، مادر، خواهر، 
برادر، همسر و فرزند( مشمول طرح تا سقف 
بازه زمانی  استفاده نشده در  میانگین حساب 

مورد نظر اخذ میانگین، امکان پذیر است.

همراه اول با محوریت هوش مصنوعی به جیتکس 2024 به عنوان بزرگترین نمایشگاه 
فناوری خاورمیانه قدم می گذارد. 

به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات سیار ایران، رویداد جهانی جیتکس 2024 
که از 23 تا 27 مهر 1403 در دبی برگزار می شود، میزبان بیش از 6500 شرکت از 180 
کشور است و به مکانی کلیدی برای نمایش نوآوری ها و تحولات فناوری تبدیل شده 

است.
جیتکس 2024 که با محوریت »آینده هوش مصنوعی« برگزار می شود، بستری برای 
تبادل دانش و همکاری های بین المللی در راستای شکل گیری اقتصاد دیجیتال و تسریع 

تحولات در آن است.
همراه اول به عنوان نخستین و بزرگترین اپراتور تلفن همراه کشور و خاورمیانه، با هدف 
کلیدی تقویت جایگاه خود در این اقتصاد نوین، برای سومین سال متوالی در این نمایشگاه 

حضور خواهد داشت. 
این شرکت در غرفه بزرگ و یکپارچه خود، سرویس ها و نوآوری های خود را در پنج 
بخش تخصصی شامل »زندگی دیجیتال«، »راهکارهای هوشمند«، »خدمات ارتباطی«، 

»تجارت الکترونیکی« و »آینده« به نمایش می گذارد. 
همراه اول با نمایش و ارائه خدمات و سرویس هایی در زمینه های فین تک، توریسم، 
ابری، راهکارهای هوشمند، چت بات های پیشرفته قصد دارد نشان دهد که چطور با 

استفاده از فناوری های نوین، زندگی دیجیتالی کاربران را بهبود می بخشد.

با توجه به اینکه رویداد مذکور نه تنها یک نمایشگاه فناوری است، بلکه بستری کلیدی 
برای تأثیرگذاری در اقتصاد دیجیتال جهانی است به شرکت ها اجازه می دهد تا ضمن 
نمایش دستاوردهای خود، راه های جدیدی برای هم افزایی و همکاری در سطح بین المللی 

ایجاد کنند. 
در این راستا اپراتور اول تلفن همراه کشور نیز با حضور فعال در این نمایشگاه به دنبال 
جذب سرمایه گذاران، برقراری همکاری های تجاری جدید و شبکه سازی حرفه ای در حوزه 

های نوین از جمله هوش مصنوعی است.
از طرفی دیگر، این رویداد جهانی فرصتی بی نظیر برای شرکت ها و استارتاپ ها فراهم 

می آورد تا با نوآوری های فناورانه خود، به توسعه اقتصاد دیجیتال کمک کنند. 
 جیتکس به عنوان نقطه ای استراتژیک برای شکل گیری همکاری های تجاری و تبادل 

دانش، نقشی محوری در تسریع روند دیجیتالی شدن جوامع ایفا می کند. 
بنابراین از جمله اهداف دیگر همراه اول از این حضور، جذب مخاطبان بین المللی برای 
پلتفرم های دیجیتال توسعه یافته خود، تقویت روابط با سایر شرکت های فناورانه و ارائه 

راهکارهایی است که بتواند به توسعه اقتصادی دیجیتال در ایران و منطقه کمک کند. 
همچنین با حضور متخصصان، سرمایه گذاران و کارآفرینان از سراسر جهان، جیتکس 
برای همراه اول فرصتی است تا شبکه ارتباطی خود را گسترده تر کند و در لبه تحولات 

جهانی باشد.
به طور کلی جیتکس بستری حیاتی برای همه شرکت کنندگان است تا ضمن نمایش 

نوآوری های خود، از پیشروان فناوری نیز برای آینده خود الهام بگیرند. 
این نمایشگاه هر ساله زمینه ای برای ارتقای کسب و کارها و شکل گیری اقتصاد دیجیتال 
هوشمندتر و پویاتر فراهم می کند؛ همراه اول نیز با استفاده از این فرصت، جایگاه خود را 

به عنوان یکی از بازیگران اصلی فناوری در منطقه خاورمیانه تثبیت خواهد کرد.

حضور همراه اول در جیتکس 2024 با محوریت هوش مصنوعی

روز های اخیر بعد از طرح مداوم دو وعده هنوز رخ نداده مسعود 
پزشکیان یعنی مساله فیلترینگ و گشت های ارشاد در طرح نور حالا 
بار دیگر موضوع FATF  در محافل خبری و سیاسی ایران مطرح شده 

است.
کما این که در دوره سه ساله دولت سید ابراهیم رئیسی نیز پرونده 
پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی هرگز از یاد ها نرفته بود، اما مساله 
این است که اساسا وقتی دولت سیزدهم خودش توجه چندانی به این 
مساله نداشت دیگر عجیب نبود که لزومی برای طرح بحث در این باره 

را نیز لازم نداند.
چراغ اول طرح بحث را دولت روشن کرد

اما به گزارش اقتصاد 24، ماجرای طرح تازه پرونده FATF نیز از 
آن جایی شروع شد که محمدجعفر قائم پناه در حاشیه جلسه هیأت 
دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره وضعیت تصویب 
 FATF گفت که »نامه درخواست دولت برای بررسی مجدد FATF
به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شده است. درخصوص این 

موضوع اجماع داخلی اتفاق خواهد افتاد.«
کرد:  اضافه  ریاست جمهوری  نهاد  سرپرست  و  اجرایی  معاون 

»درخصوص این موضوع اجماع داخلی اتفاق خواهد افتاد.«
در ادامه این خبر و یک روز بعد نیز، این بار عبدالناصر همتی وزیر 
اقتصاد اعلام کرد که رئیس جمهور دستور داده اقدامات لازم جهت 
 FATF رفع محدودیت ها و تعلیق اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی
در چارچوب منافع ملی کشور پیگیری شود و همزمان نسبت به رفع 
دغدغه ها و نگرانی های داخلی در این خصوص اقدام شود. وزیر اقتصاد 
را کاهش  مالی  وفاق محدودیت های  و  با همکاری  دارایی گفت:  و 

داده ایم و به زودی اخبار مهمی در خصوص FATF می دهیم.
به گزارش اقتصاد 24، البته پیش از هر دو این اظهارات، این خود 
مسعود پزشکیان بود که چراغ اول را روشن کرد و در نخستین کنفرانس 
مطبوعاتی خود در جمع خبرنگاران گفت: برای پذیرش اف ای تی اف 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام نامه می نویسم. رئیس جمهور افزود: 

باید درباره FATF دوباره بحث کنیم و مساله را حل کنیم.
پاس هایی که مجلس داد

در ادامه، اما این امید کریمیان نماینده مجلس بود که خبر داد: 
دولت برای FATF باید یک لایحه خوبی را به مجلس بیاورد و بتواند 
نمایندگان را قانع کند، معتقدم اگر بتواند لایحه ای را بیاورد که منافع 

ملی در آن لحاظ شده باشد، قطعا نمایندگان هم قانع می شوند.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد که FATF یک کانال مالی است 
و برای این است که ما بتوانیم در حوزه تجارت، واردات و صادرات 
ارتباط مالی خودمان را با تجار، بازرگان و کشور ها و کسانی که خریدار 
کالای ایرانی هستند، داشته باشیم تا از طریق آن کانال بتوانند پول را 

به کشور بازگردانند.
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو  موسوی  فرید  حال  همین  در 
شورای اسلامی نیز تصریح کردکه »در گذشته مسیری طی شد و 
FAFT را قبول نکردیم، اما در حال انجام همه الزامات آن هستیم، 
ولی از مواهب آن بهره مند نشدیم. FATF یکی از الزمات توسعه و 
رشد صنعت بانکداری ما است، اما در حال حاضر صنعت بانکداری ما 
از این ابزار محروم است و نمی توانیم به صورت کامل از ظرفیت های 

شبکه بانکی در توسعه تجارت و تولید استفاده کنیم.«
او به کارشکنی تندرو ها و افراطیون و اقتدارگرایان نیز اشاره کرد و 
گفت: »یک طیف تندرو مانع تراشی خواهند کرد، اما به نظر من 
یک  به  می رسد  نظر  به  ساله  این 3،4  در  تصمیم گیر  دستگاه های 
جمع بندی رسیدند که باید FATF در فضای کارشناسی مورد بحث 
قرار بگیرد. در مجموع اگر در یک فضای کارشناسی بر روی این قضیه 
بحث و رایزنی شود، فکر می کنم مشکلات برطرف می شود یعنی فارغ از 
اینکه نتیجه هر چه هست حداقل افراد بیشتری می توانند با این قضیه 

همراهی لازم را داشته باشند.«
اعضای مجمع تشخیص هیچ خبری از نامه دولت ندارند

در همین حال، اما در تمام هفته گذشته و جاری شاید نکته عجیب 
این بود که اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید داشتند که 

هیچ اطلاعی درباره نامه مورد اشاره ندارند.
به گزارش اقتصاد 24، ابتدا این سیدمصطفی میرسلیم عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بود که در گفتگو با ایلنا در رابطه با نامه دولت 
به مجمع تشخیص گفت: »هنوز نامه ای از سوی دولت به مجمع ارسال 
نشده است. اگر نامه ای ارسال شود در دستور کار قرار خواهد گرفت 
و در مورد آن بحث می شود.« میرسلیم در پاسخ به این که مشکل 
اساسی بر سر راه تصویب FATF چیست، نیز گفت: »مشکل فقط سر 
تحریم ها است و اگر تحریم ها برداشته شود ما مشکلی نداریم، اتفاقا 

خودمان از FATF سخت گیرتر هم هستیم.«
مجمع  اعضای  از  آبادی  دری نجف  حال حجت الاسلام  همین  در 
تشخیص مصلحت نظام با ابراز بی اطلاعی از نامه پزشکیان به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: »من از اینکه آقای رئیس جمهور چنین 
نامه ای به مجمع تشخیص داده باشند، اطلاعی ندارم، اما شنیدم که 
ایشان چنین قصدی دارند. اگر رئیس جمهور بخواهند، مجمع تشخیص 

قطعاً بررسی FATF را مجدداً در دستور کار قرار خواهد، اما اینکه، چه 
نتیجه ای داشته باشد، مشخص نیست.«

همچنین حجت الاسلام مصباحی مقدم دیگر عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در همین زمینه به تسنیم گفت: »بنده نیز اطلاعی 
از این نامه ندارم، اما به نظرم، درصورتی که رئیس جمهور بخواهند 
شخصاً و به صورت مستدل از FATF دفاع کنند، ممکن است نظر 
اعضای مجمع تغییر کند، اما اکنون شرایط و نظر مجمع تغییری نکرده 

است.«
چرا FATF مهم است؟

اف ای تی اف )FATF( یا گروه ویژه اقدام مالی، یک گروه فرادولتی 
است که سیاست ها و استاندارد های مبارزه با جرایم مالی را طراحی و 
ترویج می کند. این کارگروه اقدام مالی در سال 1۹8۹ تاسیس شد و 
مقر آن در پاریس است و بیشتر اعضای FATF را کشور های توسعه 
یافته در اروپا و آمریکا تشکیل می دهند. یک کشور برای عضو شدن 
باید متعهد شود که بر اساس استاندارد های مالی پذیرفته شده عمل 
کند و در عین حال جدیدترین توصیه های FATF را تایید و از آن ها 
حمایت کند. همچنین کشور هایی که در وضعیت غیرهمکار با این 
سازمان به سر می برند، در لیست سیاه قرار می گیرند. کشور هایی که 
از آن ها به عنوان پناهگاه امن برای حمایت از تامین مالی تروریسم و 
پولشویی یاد می شود نیز در لیست خاکستری FATF قرار می گیرند و 
قرار گرفتن این کشور ها در این فهرست به معنای هشداری برای امکان 

ورود به لیست سیاه است.
ایران در سال 13۹4 و در دوره ریاست جمهوری حسن روحانی با 
راهبری وزارت امور اقتصاد و دارایی برای الحاق به گروه اف ای تی اف 
اعلام آمادگی کرد و 3۹ مورد از 41 اقدام این گروه مورد موافقت قرار 
گرفت، تنها با 2 موردِ الحاق به کنوانسیون مبارزه با جرایم مالی سازمان 
یافته )پالرمو( و کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم )سی. اف. 
تی( موافقت نشد و بررسی الحاق یاعدم الحاق به دو کنوانسیون مذکور 
نیز به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد. کارشناسان بسیاری 
معتقد هستند قرار گرفتن ایران در لیست سیاه FATF باعث شده 
که بسیاری از کشورها، حتی کشور هایی که با ایران از لحاظ سیاسی 
رابطه نزدیک دارند، نتوانند ارتباط های مالی خود را با ایران حفظ کنند و 
خروج ایران از لیست سیاه FATF، می تواند گام اول برای بازگشت ایران 

به دهکده اقتصاد جهانی و کاهش هزینه های مالی غیرضروری باشد.
اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران معتقدند که 
خسارت اقتصادی ناشی از عدم الحاق ایران به اف ای تی اف بسیار 
سنگین است و فرصت های همکاری تجاری ایران با جامعه جهانی را 
زایل می کند. به اعتقاد تولیدکنندگان و صادرکنندگان، توسعه اقتصادی 
کشور بدون جذب سرمایه خارجی و سرمایه گذاری در خارج از کشور 
محقق نمی شود، اما عدم عضویت ایران در اف ای تی اف مسیر سرمایه 

پذیری و سرمایه گذاری خارجی کشور را مسدود کرده است.
ایران وارد فهرست  تا امروز،  از بهمن ۹8  این در حالی است که 
کشور های پرخطر یا همان لیست سیاه FATF شده تا مراودات مالی 
و بانکی با کشور های خارجی بسیار پیچیده و سخت شود. پیش از آن 
برای حدود سه سال ایران از این فهرست خارج شده بود تا فرصت 

تصویب لوایح و قوانین مورد نیز گروه مالی FATF را پیدا کند. همه 
لوایح مورد نظر این گروه نیز پس از امضای توافق هسته ای )13۹4( 
تصویب و اجرایی شدند؛ به جز دو لایحه پالرمو و CFT. لایحه پالرمو 
یا همان مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی و »CFT« در بهمن 13۹6 

در مجلس تصویب شدند.
مخالفان و غوغاسالاران دوباره به صف شدند

لوایح  اقتدارگرایان درباره  به نظر نمی رسد طیف  این میان  اما در 
FATF سکوت کنند.

کما اینکه در روز های اخیر ابوالفضل ابوترابی، نماینده نجف  آباد و 
نزدیک به جبهه پایداری در مجلس به مخالفت با بحث  های پیش آمده 
پرداخت و درباره FATF با بیان اینکه »مجلس محال است این ننگ 
را برای خودش بگذارد و ما به پالرمو بپیوندیم« گفت: »اف ای تی اف دو 
موضوع بسیار مهم دارد که مجلس باید مصوب کند، اولی پیوستن 
به پالرمو است؛ اگر ما به کنوانسیون پالرمو بپیوندیم کلیه جنبش های 
آزادی بخش مثل حزب الله، حماس و ... به عنوان سازمان تروریستی 
دست های  داریم  خودمان  دست  با  ما  یعنی  می شوند،  شناخته 
پرتوان مان را قطع می کنیم. تا وقتی که مجلس شورای اسلامی پالرمو را 

مصوب نکند، پیوستن به FATF امکان پذیر نیست.«
وی در ادامه با بیان اینکه FATF یک ابزار و وسیله جنگی در دست 
دشمن برای فشار به ماست تا ما مجبور باشیم داده های خودمان را 
به آن ها بدهیم، تاکید کرد: »امروز داده ها و اطلاعات بسیار ارزشمند 
هستند، می خواهند اطلاعات ما را بگیرند و از آن در جنگ علیه خود 

ما استفاده کنند.«
مساله اقتصاد ایران و هزاران راه کمک به جبهه مقاومت

و مخالف مجلس هیچ  تندرو  نماینده  این  که  است  آن  جالب تر 
اظهارنظری درباره تبعات سنگین اقتصادی که نپیوستن به FATF بر 
روی دست کشور گذاشته، نکرد و بیشتر از موضع یک نماینده نگران 
منافع جناحی سخن گفت تا اینکه نگران منافع ملی کشور و وضعیت 
ایران باشد. جالب تر این که، نماینده مورد نظر اساسا فراموش کرد که 
کشور های سوریه، لبنان و عراق خود به FATF پیوسته اند و در حال 

اجرای مقررات و دستورات آن هستند.
در واقع او در شرایطی از شبکه بانکی و امکان انتقال پول می گفت 
که گویا فراموش کرد کشور های مورد نظر و مقصد وی همگی به این 
معاهده پیوسته اند. از طرف دیگر برخی از موافقان FATF و پیوستن 
به آن در کشور تاکید دارند که مدت هاست روش های کمک نه از طریق 
شبکه بانکی که با روش های دیگر انجام می شود و به این ترتیب کاش 
مخالفان دستکم بهانه های تازه ای بیابند چرا که این روند تنها منجر به 

خودتحریمی برای شبکه بانکی کشور شده است.
به گزارش اقتصاد 24 ، منصور حقیقت پور، عضو سابق هیات رییسه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز درباره اظهارات 
برخی نمایندگان مجلس مبنی بر اینکه پیوستن ایران به FATF در 
شرایط فعلی و نیاز جدی نیرو های مقاومت به حمایت ایران مانع این 
کار می شود، گفت: »مقاومت از ما انتظار پشتیبانی دارد، این پشتیبانی 
اعم از رویکرد های معنوی، سیاسی، رسانه ای و مردمی است و این 
موارد هیچ ربطی به FATF ندارد و ما در مجامع بین المللی از حقوق 

جهان مقاومت دفاع کرده و وظیفه انقلابی خود را انجام دادیم.«
البته پیش از این مخالفت ها، کیهان بود که پرچم مقابله را برداشت 
و در ستون اخبار ویژه خود با تاکید بر اینکه »اف ای تی اف یک کارگروه 
نقاب حقوقی است« نوشت: »متهمان ردیف  با  کاملاً سیاست زده 
اول پولشویی و تامین مالی تروریسم در دنیا، بر این کارگروه حکومت 

می کنند.«
مساله دیگری که روزنامه کیهان مدام بر آن تاکید می کند این است 
که با پذیرش کامل FATF چه تضمینی وجود دارد که تحریم ها رفع 

شود؟
که  چرا  ندارد  موضوعیت   FATF بحث  در  اساس  از  پرسش  این 
بخشی از تحریم ها مربوط به تحریم های یک جانبه آمریکا علیه ایران 

است و از اساس ارتباطی با FATF ندارد.
پس پذیرش FATF تضمینی برای رفع همه تحریم ها نیست و تنها 
به بحث شبکه بانکی می پردازد، اما اگر دو کنوانسیون باقی مانده از 
FATF پذیرفته شود در آن صورت بسیار راحت تر می توان با کشور هایی 
که تحت تأثیر سیاست های آمریکا قرار ندارند مبادلات پولی و بانکی 

انجام داد.
توجه کنید که عملا عدم پیوستن به FATF منجر به قطع ارتباطی 
فراتر از تحریم های آمریکا برای ایران شده و این همان نکته ای است که 
کیهان و همپالگی ها و همفکرانش قصد پذیرش آن را ندارند. برای مثال 
بسیاری از کشور های آسیایی و منطقه با ایران مبادلات مالی دارند، 
اما اکنون برای انتقال پول مشکل دارند؛ بنابراین رفع تحریم ها مسیر 
جداگانه خود را می طلبد و نیاز به مذاکره با غربی ها و احیای برجام دارد 

و ارتباطی به موضوع FATF ندارد.
اظهارات تا حدودی متناقض نمایندگان مجلس

اما در این بین برخی نمایندگان گویا درباره مساله طرح دوباره لوایح 
FATF در مجلس با هم اختلاف دارند. برای نمونه، اسماعیل حسینی، 
اینکه بالاخره  عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی درباره 
FATF تصویب می شود یا خیر، می گوید اگر قرار باشد FATF تصویب 

شود، مجلس بار دیگر باید این لایحه را بررسی کند.
در مقابل این اظهارات، اما »علاءالدین بروجردی«، عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی درباره اظهارات 
اخیر وزیر اقتصاد مبنی تلاش دولت برای فراهم کردن زمینه اجرای 
FATF، می گوید: »تکلیف پرونده هایی که از خاکریز مجلس عبور کردند 
و به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفتند، مشخص است. آن ها باید 
تصمیم گیری کنند و براساس آن تصمیم اقدامات بعدی انجام شود؛ 
بنابراین سیر کار کاملاً روشن و مشخص است؛ لذا منتظر هستیم که 

ببینیم مجمع تشخیص مصلحت نظام چه تصمیمی می گیرد.«
از سوی دیگر، اما به گزارش اقتصاد 24، علیرضا سلیمی، سخنگوی 
هیئت رئیسه مجلس، در این باره می گوید: »با توجه به اینکه زمان 
بررسی لوایحی مانند پالرمو و سی اف تی به اتمام رسیده، این لوایح باید 
به مجلس ارسال و از طریق مجلس بررسی شوند؛ بنابراین می توان 
گفت با توجه به اینکه پیوستن به FATF تصمیمی نیست که تنها 
توسط دولت گرفته شود، دستیابی به چنین توافقی نیازمند همکاری 
نهاد های مختلف قانون گذاری و اجرایی است.« در واقع با کنار هم 
گذاشتن همین اظهارات متناقض نمایندگان کنار هم و حتی سخنان 
فرید موسوی و امید کریمیان می توان به این نتیجه رسید که حتی خود 

نمایندگان مجلس نیز نظر یکسانی در این باره ندارند.
اما در همین حال به نظر می رسد بر اساس ملاک قانون، پرونده 
لوایح چهارگانه FATF دیگر از دست مجلس خارج شده و باید در 
نمایندگان  به آن رسیدگی شود و دستکم نظرات  مجمع تشخیص 

تندروی مجلس در این زمینه درست نیست.
مجمع تشخیص باید تصمیم آخر را درباره FATF بگیرد

بر همین اساس این اکنون مجمع تشخیص مصلحت نظام است که 
باید تصمیم نهایی را درباره FATF بگیرد، تصمیمی که البته گویا فعلا 
باید منتظر رسیدن نامه رئیس جمهور به سرمنزل مقصود که همان 

مجمع تشخیص است باشیم.
گویا نامه مورد نظر، اما هنوز از خیابان پاستور به خیابان رودکی و 
محل مجمع نرسیده و شاید باید به کمک پستچی نامه ای برویم که 

چشم بخشی از اقتصاد ایران به آن دوخته شده است!
در همین حال، اما محمد صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
 FATF به  ایران  پیوستن  بررسی  مساله  مجدد  طرح  درباره  نظام 
می گوید: طبیعتا وقتی آقای رییس جمهور رسما از مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درخواست بررسی این موضوع را داشته باشند، این 

مساله در دستور کار بررسی مجدد در مجمع قرار می گیرد.
حال در این شرایط به نظر می رسد شاید فرصتی مناسب تر از همیشه 
پیش روی دولت پزشکیان و شبکه بانکی_ پولی و اقتصاد کشور فراهم 
شده که دستکم خود را از بند بخشی از تحریم های خودخواسته برهاند. 
البته همه این پیش بینی ها و درخواست ها منوط به این است که نامه 
مورد نظر از پاستور به خیابان رودکی و محل مجمع تشخیص مصلحت 
نظام برسد. فعلا همه در انتظار نامه ای هستند که بعد از یک هفته 

به مقصد برسد!

موافقان و مخالفان دوباره صف آرایی کردند

بلوای FATF در سه راهی دولت، مجلس و مجمع تشخیص
گروه اقتصاد - حال در این شرایط به نظر می رسد شاید فرصتی مناسب تر از همیشه پیش روی دولت پزشکیان و شبکه بانکی - 
پولی و اقتصاد کشور فراهم شده که دستکم خود را از بند بخشی از تحریم های خودخواسته برهاند. البته همه این پیش بینی ها 
و درخواست ها منوط به این است که نامه مورد نظر از پاستور به خیابان رودکی و محل مجمع تشخیص مصلحت نظام برسد. 

فعلا همه در انتظار نامه ای هستند که بعد از یک هفته به مقصد برسد!

اعضای اتاق 
بازرگانی، 

صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران 

معتقدند که 
خسارت اقتصادی 

ناشی از عدم 
الحاق ایران به اف 
ای تی اف بسیار 

سنگین است 
و فرصت های 

همکاری تجاری 
ایران با جامعه 
جهانی را زایل 

می کند


